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Δρ Νῖκος Κατσαρός * 
 

Γενετικά Τροποποιηµένα ( Μεταλλαγµένα ) Προϊόντα: 
Λύση γιά περισσότερη καί φθηνότερη τροφή στούς λαούς τοῦ πλανήτη µας  

ἤ ἀπειλή γιά τήν ὑγεία καί τό περιβάλλον µας ; 
 
Συνέντευξη στόν Παναγιώτη Χαρατζόπουλο 
 

 Ἕνα ἀπό τά θέµατα, τά σχετικά µέ τίς ἐξελίξεις στό χῶρο τῆς Βιοτεχνολογίας, γιά τό 
ὁποῖο ἔχουν ἐκφραστεῖ σοβαρές ἐπιφυλάξεις καί προβληµατισµοί εἶναι καί αὐτό τῶν 
µεταλλαγµένων ἤ ἀκριβέστερα γενετικά τροποποιηµένων προϊόντων. Ἐξηγῆστε µας κε 
Κατσαρέ,  τί εἶναι τά προϊόντα αὐτά. 
 
Ὅπως πολύ σωστά ἀναφέρατε, τά γενετικά τροποποιηµένα προϊόντα, εἶναι ἐκεῖνα τά 

προϊόντα στά ὁποῖα δίνουµε ἰδιότητες καί χαρακτηριστικά πού δέν εἶχαν πρίν. Ἄς πάρουµε 
ἕνα ρεαλιστικό παράδειγµα: Ὅλοι γνωρίζουµε ὅτι ἡ ντοµάτα, ὅταν τήν κόψουµε ἀπό τό 
φυτό, µετά ἀπό 3 ἤ 4 ἥµέρες, ἀρχίζει καί µαλακώνει καί σαπίζει. Ἐάν εἶναι γενετικά 
τροποποιηµένη µπορεῖ νά παραµείνει σκληρή, δυναµική καί µέ τή γεύση της γιά 
περισσότερο ἀπό µία ἤ καί δύο ἑβδοµάδες.  
 

 Γιά ποιούς λόγους καί σέ ποιό βαθµό ἔχουν εἰσβάλλει αὐτά τά προϊόντα στήν 
διατροφική µας ἀλυσίδα; 

 
Τό ἀρχικό ἐπιχείρηµα ἀπό τίς µεγάλες ἑταιρεῖες βιοτεχνολογίας πού παρήγαγαν τά 

γενετικά τροποποιηµένα προϊόντα ἦταν γιά νά ὑπάρχει  περισσότερη τροφή καί  
φθηνότερη καί τήν ὁποία θά µποροῦσαν κυρίως νά χρησιµοποιήσουν οἱ φτωχοί λαοί τοῦ 
τρίτου κόσµου. Δυστυχῶς ὅµως αὐτό δέν ἀποτέλεσε πραγµατικότητα καί σήµερα 
παρατηροῦµε ὅτι τά γενετικά τροποποιηµένα προϊόντα καί ἀκριβά εἶναι, περίπου ὅσο εἶναι 
καί τά συµαβατικά προϊόντα, συγχρόνως δέ ἔχουν δηµιουργήσει καί πάρα πολλές 
καχυποψίες στόν καταναλωτή, πού εἶναι καί δικαιολογηµένες σέ µεγάλο βαθµό. 
 

 Ἀποτελοῦν λοιπόν ἀπειλή γιά τήν ὑγεία µας καί γιά τό περιβάλλον; 
 
Ἡ ἱστορία ἔχει ὡς ἑξῆς: Σέ πολύ µικρό χρονικό διάστηµα ἔγινε µιά πραγµατική ἔκρηξη 

τῆς παραγωγῆς καί τῆς κατανάλωσης τῶν γενετικά τροποποιηµένων προϊόντων, χωρίς 
προηγουµένως νά µελετηθεῖ ποιές εἶναι οἱ ἐπιπτώσεις στήν ὑγεία καί στό εὑρύτερο 
περιβάλλον. Ἔτσι σήµερα παρατηροῦµε ὅτι κάποια ἀπό τά γενετικά τροποποιηµένα αὐτά 
προϊόντα, προκαλοῦν ἀλλεργίες, ἔχουν θεωρηθεῖ  ὕποπτα γιά καρκινογενέσεις, γιά 
τερατογενέσεις καί γιά ἄλλες βλάβες στό ἀµυντικό σύστηµα τοῦ ὀργανισµοῦ. Συγχρόνως 
ὅµως τό πιό σοβαρό θέµα, κατά τήν ἄποψή µου, εἶναι τό θέµα τῶν περιβαλλοντικῶν 
ἐπιπτώσεων. Τῶν ἐπιπτώσεων πού ὑπάρχουν δηλαδή στά εὑρύτερα οἰκοσυστήµατα.  Π.χ. 
αὐτό πού συµβαίνει µέ τή σόγια.  Ἔχει ἐνσωµατωθεῖ στό φυτό αὐτό ἕνα γονίδιο, τό ὁποῖο 
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τήν κάνει ἀνθεκτική στά ζιζανιοκτόνα, µέ ἀποτέλεσµα ἡ µεταλλαγµένη σόγια νά µήν 
ἐπηρεάζεται ἀπό τά ζιζάνια καί νά θανατώνονται συγχρόνως  ἀπό τά ζιζανιοκτόνα καί τά 
διάφορα ἄλλα ζιζάνια πού ὑπάρχουν ἐκεῖ. Αὐτό ἔχει ὡς ἀποτέλεσµα νʹ αὐξάνεται 
σταδιακά ἡ ἀνθεκτικότητα τῶν ζιζανίων καί ἔτσι θά πρέπει νά χρησιµοποιοῦνται ὅλο καί 
ἰσχυρότερα  ἐντοµοκτόνα, ὅλο καί ἰσχυρότερα ζιζανιοκτόνα καί ἑποµένως θά ἐπηρεάζουν 
τό εὑρύτερο οἰκοσύστηµα σέ πολύ µεγαλύτερο βαθµό. Ἐπιπλέον νʹ ἀναφέρω ὅτι στίς ἀρχές 
τῆς δεκαετίας τοῦ ʹ90 ὑπῆρχαν µόνο  µερικές χιλιάδες στρέµµατα, οἱ ὁποῖες 
καλλιεργούνταν µέ γενετικά τροποιηµένα φυτά. Σήµερα ὑπάρχουν περισσότερα ἀπό 
530.000.000 στρέµµατα. Χωρίς νά δοῦµε λοιπόν ποιές εἶναι οἱ ἐπιπτώσεις στό περιβάλλον, 
ποιές εἶναι οἱ ἐπιπτώσεις στόν ἄνθρωπο, κυκλοφοροῦν ὅλʹ αὐτά τά προϊόντα, χωρίς νά 
εἶναι φθηνότερα, ἐπαναλαµβάνω, ἀπό τά συµβατικά καί συγχρόνως  νά ἔχουν 
ἀπροσδιόριστες ἐπιπτώσεις στά διάφορα οἰκοσυστήµατα. Οἱ µεγάλες πολυεθνικές 
ἑταιρεῖες εἶναι ἐκεῖνες οἱ ὁποῖες προωθοῦν τά προϊόντα αὐτά. 

  Στή συνδιάσκεψη τοῦ Παγκόσµιου Ὀργανισµοῦ Ἐµπορίου, πού ἔγινε  στό Καλκούν 
τοῦ Μεξικοῦ, ἡ Εὐρωπαϊκή Ἕνωση πρότεινε, γιά ὅλα τά προϊόντα πού περιέχουν 
περισσότερο ἀπό 1% σέ µεταλλαγµένα συστατικά, αὐτό νά ἐπισηµαίνεται στήν ἐτικέττα 
τους. Ἐδῶ οἱ Η.Π.Α. ἔδωσαν ἕναν µεγάλο ἀγώνα νά µήν ὑπάρχει καθόλου ἐπισήµανση, 
ἔχοντας ὡς µοναδικό ἐπιχείρηµα τό ὅτι ʺ... καί µεῖς οἱ Ἀµερικανοί τρῶµε τά προϊόντα αὐτά 
χωρίς καµµιά ἐπισήµανση ʺ . Ἐντούτοις ἡ Ε.Ε. ἦταν πολύ πιό σοφή καί πολύ πιό ψύχραιµη 
στίς ἀποφάσεις της αὐτές καί εἶπε ὅτι,  ἀπό τόν ἑπόµενο χρόνο γιά  ὅλα τά προϊόντα πού 
ἔχουν µεταλλαγµένα συστατικά περισσότερο ἀπό 0,9% θά πρέπει αὐτό νά ἀναφέρεται. Μέ 
τό ἁπλό ἐπιχείρηµα ὅτι  ὁ ἁπλός καταναλωτής ἔχει δικαίωµα νά γνωρίζει. Βέβαια τό ἴδιο 
θά πρέπει νά ἰσχύει καί γιά τά διάφορα προϊόντα µέ τά ὁποῖα τρέφονται τά βοοειδή καί τʹ 
ἄλλα ζῶα. Ὅµως τά ζῶα αὐτά πού τρέφονται µέ γενετικά τροποιηµένες τροφές δέν 
ἐπισηµαίνονται. Πολλές οἰκολογικές  ὀργανώσεις πιστεύουν ὅτι αὐτό εἶναι  µιά ἀδυναµία 
τῆς Ε.Ε. πού ὑπέκυψε στίς πιέσεις τῶν Η.Π.Α. καί  τά διάφορα ζῶα ( βοοειδή κ.λ.π. ), ἀκόµη 
καί τά ψάρια ἀπό τά ἰχθυοτροφεῖα, τρέφονται µέ µεταλλαγµένα προϊόντα, κυρίως 
µεταλλαγµένη σόγια καί µεταλλαγµένο καλαµπόκι χωρίς νʹ ἀναφέρεται ὅτι 
ἀναπτύχθηκαν µέ τή χρήση τῶν µεταλλαγµένων προϊόντων. 
 

 Εἶναι λοιπόν ἀλήθεια πώς  δέν µποροῦµε πλέον στή  διατροφή  µας νʹ ᾶποφύγουµε τά 
γενετικά τροποποιηµένα προϊόντα;  

 
Ἔχετε δίκαιο. Γιατί, παρόλο πού ἡ Ε.Ε. αὐτή τή στιγµή πού µιλᾶµε, τό 2003, ἔχει 

ἐπιτρέψει µόνο  δύο εἴδη γενετικά τροποιηµένων προϊόντων, τό καλαµπόκι καί τή σόγια, 
αὐτά ὑπάρχουν σέ περισότερα ἀπό 70 εἴδη καθηµερινῆς διατροφῆς. Ὅλα τά 
ἀρτοσκευάσµατα, ὅλα τά ζυµαρικά, τό σοκολατοῦχο γάλα, τά διάφορα σοκολατούχα 
γλυκίσµατα, ὅλʹ αὐτά περιέχουν µεταλλαγµένη σόγια ἤ µεταλλαγµένο καλαµπόκι. Ἔχουν 
δέ ὑπολογίσει ὅτι στά ἑπόµενα 25 χρόνια, ἡ µεταλλαγµένη σόγια, τό µεταλλαγµένο 
καλαµπόκι, τό µεταλλαγµένο ρύζι καί τό µεταλλαγµένο σιτάρι πού εἶναι τά βασικά εἴδη 
διατροφῆς γιά τά 4 δισ. ἀπό τά 5,5 δισ. τοῦ πληθυσµοῦ τοῦ πλανήτη, θά καταναλίσκουν 
µεταλλαγµένες τροφές. Δηλ. το 70% τῆς καθηµερινῆς διατροφῆς τῶν 4 δισ. αὐτοῦ τοῦ 
πλανήτη θά προέρχεται ἀπό τά µεταλλαγµένα, ἄν συνεχιστεῖ  ὁ ἴδιος ρυθµός. Διότι πρέπει 
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νά ποῦµε ὅτι οἱ Η.Π.Α. παράγουν τό 75% τῶν µεταλλαγµένων προϊόντων, ἡ Ἀργεντινή µέ 
τον Καναδᾶ παράγουν τό ὑπόλοιπο 12% , ἀπό τήν Κίνα καί διάφορες χῶρες τῆς Ν.Α. Ἀσίας 
προέρχεται τό 6% καί µόνο τό 1% παράγεται ἀπό τήν Ε.Ε. 

 
 Παρʹὅλʹ αὐτά πιστεύετε ὅτι ὑπάρχει µέλλον στή Βιοτεχνολογία πρός ὄφελος τῆς 
ἀνθρωπότητος; Ποιό κατά τήν ἄποψή σας εἶναι αὐτό; 
 
Ἡ Βιοτεχνολογία εἶναι µιά πολύ µεγάλη ἐπιστήµη, πού µπορεῖ νά προσφέρει πάρα 

πολλά στήν ἀνθρωπότητα. Θά ἀναφέρω µόνο ἕνα παράδειγµα: Ἡ γενετικά τροποποιηµένη 
ἰνσουλίνη ἔγινε µʹ ἕναν τρόπο ἀξιοθαύµαστο καί σταδιακά ἔτσι ὥστε σήµερα ἑκατοµµύρια 
ἄνθρωποι σʹ ὁλόκληρο τόν πλανήτη πού ὑποφέρουν ἀπό διαβήτη νά ζοῦν µιά πιό κανονική 
ζωή. Μέ τά γενετικά τροποποιηµένα ὅµως ὑπάρχει κι ἕνα θέµα εὑρύτερο. Ὅταν λέµε γενετικά 
τροποποιηµένα, ἐννοοῦµε ὅτι ἐµεῖς ἔχουµε εἰσαγάγει κάποιες µεταβολές µέσα σʹαὐτά τά 
φυτά καί µέσα σʹ αὐτά τά ζῶα. Ἡ φύση ὅµως ἔχει  ὁρισµένους κανόνες, πού ἔδωσε ὁ 
Δηµιουργός της  καί µεῖς παραβιάζουµε αὐτούς τούς κανόνες καί παραβιάζουµε ἐπίσης καί τή 
σκέψη τοῦ Δηµιουργοῦ, αὐτοῦ πού ἔφτιαξε ὅτι βλέπουµε στό Σύµπαν. Ἔτσι λοιπόν αὐτός ὁ 
βιασµός τῆς φύσης, ὅταν γίνεται, δέν µπορεῖ παρά νά ἔχει ἀρνητικά ἀποτελέσµατα. 

 
 Συµφωνεῖτε µέ κείνους  πού ὑποστηρίζουν ὅτι τό µέλλον βρίσκεται στίς ΒΙΟΛΟΓΙΚΕΣ 
ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΕΣ, δηλ. αὐτές πού δέν χρησιµοποιοῦν, φυτοφάρµακα, λιπάσµατα, 
ζιζανιοκτόνα κ.λ.π.;  Τί συµβαίνει τελικά µέ τίς  ἐπιµολύνσεις αὐτῶν τῶν καλλιεργειῶν 
ἀπό γενετικά τροποποιηµένους σπόρους; Τήν  παρουσία δηλαδή  γενετικά 
τροποποιηµένων ὀργανισµῶν στούς συµβατικούς, µέ τή διαδικασία τῆς τυχαίας 
διασπορᾶς; 

       
Θά ἤθελα νά πῶ κατʹ ἀρχάς ὅτι δέν εἶναι ὑπέρ τῶν βιολογικῶν προϊόντων, διότι ναί µέν 

τά  προϊόντα αὐτά εἶναι περισσότερο καθαρά, ἔχουν λιγότερα φυτοφάρµακα, ἐνδεχοµένως 
εἶναι καί περισσότερο ὑγιεινά, ἀλλά δέν θά ἤθελα νά δῶ µιά κοινωνία, ἡ ὁποία νά ἔχει τήν 
εὐχέρεια νʹ ἀγοράζει τά βιολογικά προϊόντα κι ἔτσι νά διασφαλίζει  τήν ὑγεία της καί µιά 
ἄλλη κοινωνία, ἡ ὁποία νά τρώει τά µεταλλαγµένα µέ τά ὑπολείµµατα φυτοφαρµάκων καί 
ὅλα τʹ ἄλλα.  Θά ἤθελα νά δῶ µιά κοινωνία ὅπου ὅλοι θά ἔχουν ἴσες εὐκαιρίες γιά ἀσφαλή καί 
ὑγιεινά τρόφιµα. Διότι τά βιολογικά προϊόντα εἶναι πολύ περισσότερο ἀκριβά καί δέν µπορεῖ ὁ 
καθένας νά τʹ ἀγοράσει, ὅπως  οἱ φτωχοί λαοί.  Δυστυχῶς ὅµως  αὐτό προωθεῖται ἀπό τίς 
µεγάλες πολυεθνικές ἑταιρεῖες δηλαδή νά εἰσαγάγουν τά µεταλλαγµένα προϊόντα στίς χῶρες 
τοῦ τρίτου κόσµου. Καί µάλιστα ὅταν ζήτησαν τρόφιµα γιά τίς χῶρες αὐτές δέν τούς ἔδωσαν 
τρόφιµα ἀλλά γενετικά τροποποιηµένους σπόρους. 

Σχετικά µέ τίς ἐπιµολύνσεις, γνωρίζουµε ὅλοι ὅτι τά φυτά πολλαπλασιάζονται µέ τήν 
ἐπικονίαση, δηλαδή τά διάφορα ἔντοµα ἤ τά πουλιά µεταφέρουν σπόρους ἀπό ἕνα σηµεῖο σέ 
ἄλλο κι ἔτσι γίνεται ἡ ἀναπαραγωγή καί ὁ πολλαπλασιασµός αὐτῶν τῶν φυτῶν. Ἔχουν θέσει 
λοιπόν ἕνα ὅριο 500 µέτρων µεταξύ τοῦ χώρου ὅπου  καλλιεργοῦνται γενετικά τροποποιηµένα 
φυτά καί τοῦ χώρου ὅπου γίνεται συµβατική καλλιέργεια. Διαπιστώθηκε  ὅµως τά πουλιά καί 
τά διάφορα ἔντοµα µεταφέρουν τούς σπόρους σέ ἀπόσταση µεγαλύτερη ἀπό τά 500 µέτρα. 
Ἔτσι λοιπόν τά συµβατικά προϊόντα ἐπιµολύνονται µέ τά γενετικά τροποποιηµένα καί ἡ Ε.Ε. 
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ἔχει θέσει ἕνα ὅριο ἐπιµόλυνσης 1%. Αὐτό ὅµως προωθεῖται συστηµατικά ἀπό τίς µεγάλες 
πολυεθνικές ἑταιρεῖες καί ἔτσι  στά ἐπόµενα χρόνια, σχεδόν ὅλα τά συµβατικά προϊόντα θά 
εἶναι ἐπιµολυσµένα µέ τά γενετικά τροποποιηµένα. 

 Κανείς  ὅµως δέν µπορεῖ νά διασφαλίσει µέχρι σήµερα ὅτι τό 1% σέ γενετικά 
τροποποιηµένο συστατικό  δέν δηµιουργεῖ βλάβη στήν ὑγεία. Ἁπλούστατα ἦταν ἕνα ὅριο πού 
ἔθεσαν γιατί εἶναι ἀναπόφευκτο. Ἑποµένως µποροῦµε νά δοῦµε ὅτι καί τό  ὅριο αὐτό τοῦ 1%,  
πού τέθηκε σήµερα, δηµιουργεῖ κάποιους κινδύνους σωρευτικούς ἰδιαίτερα γιά τούς  
νεαρότερους ὀργανισµούς πού θά χρησιµοποιοῦν τά συµβατικά ἀλλά ἐπιµολυσµένα 
προϊόντα γιά 30 ἤ 40 χρόνια. Εἶναι λοιπόν ἕνας συµβατικός ὅρος, ὁ ὁποῖος ἐτέθη καί γιʹ αὐτό 
πιστεύω ὅτι ἡ Ε.Ε. θά πρέπει νά θεσπίσει πολύ αὐστηρότερους ἐλέγχους. 

Στή Διάσκεψη τοῦ Παγκόσµιου Ὀργανισµοῦ Ἐµπορίου, ὅταν ζητήθηκε νʹ 
ἀποζηµιώνουν οἱ πολυεθνικές ἑταιρεῖες ἐνδεχόµενες βλάβες τῶν καταναλωτῶν στήν ὑγεία 
τους ἀπό τή χρήση τῶν µεταλλαγµένων, ἀρνήθηκαν. Ὅταν ζητήθηκε ἐπίσης, οἱ ἄδειες γιά τήν 
καλλιέργεια τῶν µεταλλαγµένων νά ἐλέγχονται κάθε 10 χρόνια, ἀρνήθηκαν. Ὅταν ζητήθηκε 
ἀπʹ αὐτούς νά θεωροῦνται ὑπεύθυνοι γιά τήν ἐπιµόλυνση τοῦ περιβάλλοντος ἀπό 
µεταλλαγµένους ὀργανισµούς, ἀρνήθηκαν.  Ἑποµένως βλέπουµε ὅτι αὐτός ὁ βιασµός πού 
γίνεται στή Φύση καί στό περιβάλλον, αὐτή ἡ ἀντίθεση στούς νόµους τοῦ Δηµιουργοῦ τῆς 
Φύσης  καί τῶν πάντων δέν µπορεῖ παρά νά ἔχει ἀρνητικά ἀποτελέσµατα. Ὁ Ἄγγλος φυσικός 
J. Rotblat ( βραβεῖο Νόµπελ 1995 ),  ἕνας ἀπό ἐκείνους πού συµµετείχαν στό Μanhattan Project 
γιά τήν κατασκευή τῆς πυρηνικῆς βόµβας, καί ὁ ὁποῖος πρίν ἀπό δύο µῆνες εἶχε  ἔλθει καί 
στήν Ἑλλάδα, χαρακτήρισε  τήν ἐξάπλωση τῶν µεταλλαγµένων προϊόντων χειρότερη καί ἀπό 
αὐτή τῆς χρήσης τῆς ἀτοµικῆς βόµβας. Διότι, ὅταν ἕνα φάρµακο βρεθεῖ ὅτι ἔχει ἀρνητικές 
ἐπιπτώσεις στόν ὀργανισµό, τό φάρµακο αὐτό ἀποσύρεται. Ὅταν ἕνα µεταλλαγµένο προϊόν 
ἐλευθερωθεῖ καί δοῦµε ὅτι προκαλεῖ βλάβη στό περιβάλλον, εἶναι ἀδύνατον νά τό πάρουµε 
πίσω. Ἐποµένως οἱ ἐπιπτώσεις θά εἶναι πάρα πολύ σοβαρές ἰδιαίτερα γιά τό περιβάλλον. 

 
 Μέ βάση λοιπόν ὅλʹ αὐτά µποροῦµε νά ποῦµε ὅτι ἡ πορεία πρός τήν καθολική χρήση  
τῶν  γενετικά τροποποιηµένων προϊόντων, εἶναι  µή ἀναστρέψιµη; 

 
Ἀκριβῶς, καί παρά τίς διαφηµιστικές καµπάνιες τῶν µεγάλων πολυεθνικῶν ἑταιρειῶν, 

ὅτι στά γενετικά τροποποιηµένα τρόφιµα θά µποροῦν νά εἰσάγονται καί χρήσιµα 
συστατικά, ὅπως εἶναι ἡ βιταµίνη Α,  γιά τα χιλιάδες παιδιά στίς χῶρες τῆς Ἀφρικῆς καί 
τῆς ΝΑ Ἀσίας πού ὑποφέρουν ἀπό τύφλωση, διαπιστώθηκε ὅτι ἕνας Ἀσιάτης θά πρέπει νά 
τρώει περισσότερα ἀπό 30 κιλά ρύζι τήν ἡµέρα γιά νά πάρει τήν ἀπαραίτητη ποσότητα 
βιταµίνης Α πού χρειάζεται. Γιά ἕνα συγκεκριµένο εἶδος πρωτεΐνης πού εἰσήγαγαν σέ 
µεταλλαγµένες πατάτες, µέ κάποιους πρόχειρους ὑπολογισµούς δικούς µου,  διαπίστωσα 
ὅτι ἕνας µέσος κάτοικος θά πρέπει  νά καταναλώνει τήν ἡµέρα γύρω στά 10 κιλά πατάτες 
γιά νά πάρει τό ἀπαιτούµενο ποσό ἀπʹ αὐτή τή χρήσιµη πρωτεΐνη.  
Παρʹ ὅλο πού ἴσως σᾶς φανεῖ παράξενο, δέν εἶµαι ἐναντίον τῶν γενετικά 

τροποποιηµένων προϊόντων. Εἶµαι ὅµως ἐναντίον αὐτῆς τῆς τροµακτικῆς ἐξάπλωσης 
χωρίς προηγουµένως νά δοῦν ποιές εἶναι οἱ ἐπιπτώσεις στήν ὑγεία,  ἀλλά καί οἱ εὑρύτερες 
ἐπιπτώσεις στό περιβάλλον. Οἱ µεγάλες πολυεθνικές ἑταιρεῖες γιά τό γρήγορο κέρδος, µέ 
τά τεράστια οἰκονοµικά καί διαφηµιστικά µέσα πού διαθέτουν, ἐξακολουθοῦν νά λέγουν 
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ὅτι αὐτό θά βοηθήσει ὥστε νά τραφοῦν τά ἑκατοµµύρια ἀνθρώπων τῆς Ἀφρικῆς, ἐνῶ εἶναι 
τό ἀντίθετο. Γνωρίζετε πολύ καλά, πόσα ἑκατοµµύρια δολλάρια ἤ ἑκατοµµύρια εὐρώ 
δίνονται κάθε χρόνο ἀπό τίς βιοµηχανικά ἀνεπτυγµένες χῶρες γιά νά ἐπιδοτοῦνται οἱ 
ἀγρότες στά διαφορα προϊόντα τους, ἔτσι ὥστε νά µήν παράγουν περισσότερο. Γνωρίζετε 
πάρα πολύ καλά καί στή χώρα τή δική µας, πόσα φρούτα κ. ἄ. προϊόντα πηγαίνουν στίς 
χωµατερές γιά νά διατηρεῖται ἕνα ἐµπορικό ἰσοζύγιο. Εἶναι λοιπόν µιά ἄδικη κατανοµή 
τῶν τροφίµων πού ὑπάρχει καί ὄχι µιά ἔλλειψη, τήν ὁποία ἔρχονται νά σώσουν τά 
µεταλλαγµένα. Ἄν ὑπῆρχε µιά δικαιότερη κατανοµή τῶν τροφίµων τότε πολύ λιγότεροι 
ἄνθρωποι θά πέθαιναν ἀπό τήν πείνα κάθε µέρα. 
 

 
 

* Ὁ  Δρ Νῖκος Κατσαρός εἶναι Διευθυντής Ἐρευνῶν στό Ἰνστιντοῦτο Φυσικοχηµείας τοῦ  
Κέντρου Ἔρευνῶν  ʺ Δηµόκριτος ʺ καί Ἀντιπρόεδρος τῆς Ἕνωσης Καταναλωτῶν 
Ἐλλάδος. Ἔχει διατελέσει τέσσερις φορές πρόεδρος τῆς Ἕνωσης Ἑλλήνων Χηµικῶν καί 
Γραµµατέας Ἔρευνας καί Τεχνολογίας τοῦ Ὑπουργείου Ἀνάπτυξης. 

 
 


